Appel à communication / Call for Papers 



The People’s Conference: The Transnational Legacies of 1919.   La conférence des peuples : les héritages transnationaux de 1919.

Royal Military College of Canada, Kingston (Ontario)
November 7-8 2019 

Annual History Symposium 

[bookmark: _GoBack]On the hundredth anniversary of the world changing Paris Peace Conference and of the Treaty of Versailles, the Department of History of the Royal Military College of Canada is hosting a conference to examine their impact on transnational and international movements and institutions. Most scholarship to date has focussed on what happened in Paris in 1919 from the perspective of the coming of the Second World War, and on the inability of the Treaty of Versailles and of the League of Nations to prevent a second global conflagration. Only recently has more attention been paid to the explosion of international and transnational institutions and organizations created in aftermath of 1919. The Paris Peace Conference was the first international conference to draw upon the input of individuals and private groups, while others met in parallel conferences to discuss what was happening or should be happening within the halls of Versailles. In that sense, Paris 1919 opened the door to popular participation in global treaty making that continues to this day.  

The organizing committee solicits proposals for papers on the short and long term legacies that the Paris Peace Conference (1919) has had on international and transnational movements and institutions over the past century. Areas of study might include, but are not limited to:

· International, transnational, non-governmental organizations ;
· Human Rights ;
· Disarmament and Rules of Armed Conflict; 
· Veterans’ Rehabilitation/Demobilization;
· Human migration (Refugees, Sanctuary);
· Peace (including peacekeeping and peace enforcement) ;
· Gender and international peace and security;
· Memory and memorials. 


Preference will be given to historical studies highlighting new perspectives or new fields of study.
Proposals in French or English should include a 200 or 300 words abstract accompanied by a one-page CV.

Proposals should be emailed to symposium 2019@rmc-cmr.ca no later than 30 November 2018. 

For more information, please contact Dr. Kevin Brushett (kevin.brushett@rmc.ca), Dr. Marie-Michèle Doucet (marie-michele.doucet@rmc.ca) or Dr. Emanuele Sica  (Emanuele.sica@rmc.ca ) . 


Appel à communication / Call for Papers 


La Conférence des peuples : les héritages transnationaux de 1919. The People’s Conference: The Transnational Legacies of 1919.   

Collège militaire royal du Canada, Kingston (Ontario)
 7-8 novembre 2019 

Symposium annuel du Département d’histoire

À l’occasion du centenaire de la Conférence de paix de Paris et du Traité de Versailles, le Département d’histoire du Collège militaire royal du Canada organise une conférence qui portera sur leur impact sur les mouvements et les institutions internationaux et transnationaux. Jusqu’à présent, les travaux qui ont porté sur la Conférence de paix s’y sont surtout intéressés dans la perspective de la Seconde Guerre mondiale et de l’incapacité du Traité de Versailles et de la Société des Nations à empêcher un deuxième conflit mondial. Plus récemment, les chercheurs ont tourné leur attention vers l’apparition d’institutions et d’organisations internationales et transnationales créées après 1919. La Conférence de paix de Paris a été la première conférence internationale à accorder une aussi grande place aux individus et aux groupes privés. Plusieurs groupes ont également tenu des conférences parallèles pour discuter de ce qui se passait ou de ce qui aurait dû se passer dans les corridors du château de Versailles. En ce sens, la Conférence de paix de Paris a ouvert la voie à la participation citoyenne dans les affaires internationales. 

Le comité organisateur de ce symposium sollicite des propositions de communication qui portent sur les impacts qu’a eu la Conférence de paix de Paris à court et à long terme sur les mouvements et les institutions internationaux et transnationaux au cours du dernier siècle. Les propositions peuvent porter sur les thèmes suivants, mais n’y sont pas limitées : 

· Les organisations internationales, transnationales et non gouvernementales;
· Les droits de l’Homme; 
· Le désarmement;
· La réhabilitation/démobilisation des anciens combattants;
· Les migrations humaines (réfugiés, sanctuaires);
· La paix (y compris le maintien de la paix); 
· Le genre, la paix et la sécurité internationale; 
· Mémoire et monuments aux morts. 

La préférence sera accordée aux études historiques faisant ressortir de nouvelles perspectives ou de nouveaux champs d’études. Les propositions, en français ou en anglais, doivent prendre la forme d’un résumé de 200 ou 300 mots accompagné d’un CV d’une page. 

Les propositions doivent être envoyées par courriel à l’adresse suivante symposium2019@rmc-cmr.ca au plus tard le 30 novembre 2018.  
	
Pour plus d’information, veuillez contacter le professeur Kevin Brushett (kevin.brushett@rmc.ca), la professeure Marie-Michèle Doucet (marie-michele.doucet@rmc.ca) ou le professeur Emanuele Sica  (Emanuele.sica@rmc.ca ).
